



Professor Zang, Ke-He

## (1) 学术背景 Educational Background and Major Career

1956年5月6日出生于山东诸城，史学博士，招收指导古文字学、汉语文字学及其应用方向博士研究生。2000年入选国家教育部“跨世纪优秀人才培养计划”，现为华东师范大学终身教授，华东师范大学中国文字研究与应用中心主任，全国语标委汉字分技术委员会副主任，上海市政府重点学科——华东师范大学汉语言文字学学科带头人。

ZangKehe is the PhD of the East China Normal University who was born in 6 May 1956 in Shandong province. He is the member of the academic morale committee of the Ministry of Education of China, who was selected in the cross-century talent raising program of the Ministry of Education of China in 2000. Tenured and PhD supervisor of the East China Normal University, Director of the National Key Research Center of study and application of Chinese characters. Deputy Director of subcommittee for Chinese characters of the National Language and Script Standardization Technical Committee. The academic leader of the key subject of Shanghai Government(The study of Chinese linguistics and characters director of "The center for the study and application of Chinese characters").

## (2) 主要论文 Major Publications (Papers)

〈战国楚简所见不同地域自然灾害观念-有关齐鲁楚等地简文比较〉,《中国言语学》(2009)

*The different conceptions of supernatural calamities in the bamboo slips of Chu State in warring states - about the comparison of the articles on the bamboo slips of Qi, Lu, Chu States in warring states, The Journal of Zhongguoyanyuxue, edited by the academy of linguistics of Korea, 2009.*

〈祝由与攻斂〉(德语),《袖珍汉学》1(2009)

*Zhu You and Gong Dui, minima sinica, No.1, 2009*

〈楷字漫笔(上,下)〉,《中文自學指導》1,2(2008)

*A casual talk of Chinese characters(part1 and part2), The Journal of Zhongwenzixuezhidao, No.1 and No.2, 2008.*

〈篆隸萬象名義體例及其價值〉,《中國文字研究》10(2008.12)

*The regulations of Zhuanli Wanxiang Mingyi and its value, ZHONGGUO WENZI YANJIU, No.10, December, 2008*

〈释“以其故斂之”——兼及战国楚简祝由词结构意义〉,《古汉语研究》4(2008)

*The explanation of “以其故斂之” and the structure meaning of sacrifice words in the bamboo slips of Chu State in warring states*, *The Journal of Guhanuyuanjiu*, No.4, 2008.

〈形声发展与认知机制〉,《美国爱荷华大学首届国际汉语应用语言学研讨会》(2008.04)

*The development and cognitive mechanisms of the picto-phonetic character*, *The First International Seminar of the Application of the study of Chinese Linguistics in Iowa University*, April 2008.

〈书体发展与文体自觉——魏晋南北朝书体发展的社会因素及社会功能〉,《学术月刊》3(2007)

*The development of calligraphy and its style—the social factors of the development of calligraphy in Wei Jin Southern and Northern Dynasties*, *Academic Journal*, No.3, 2007.

〈唐抄本字书所存楷字字迹关系选析〉,《古汉语研究》2(2007)

*Analysis of some regular scripts reserved in dictionaries in Tang Dynasty*, *Studies on Ancient Chinese*, No.2, 2007

〈楷字的区别性——楷化区别性的丧失及其重建〉,《中国文字研究》9(2007.12)

*The distinctive characteristics of regular scripts*, *ZHONGGUO WENZI YANJIU*, No.9, December 2007

〈楷字的时代性——贮存楷字的时间层次问题〉,《中国文字研究》8(2007.09)

*The Epochal characteristics of regular scripts*, *ZHONGGUO WENZI YANJIU*, No.8, September 2007

〈结构的整体性——汉字与视知觉〉,《语言文字应用》3(2006)

*The unity of structure of Chinese characters*, *Application of Chinese language and characters*, No.3, 2006

〈楚简□□与‘割申’,‘周田’联系及相关问题〉,《古文字研究》26(2006.10)

*The relation with Zhoutian*, *Studies on Ancient Chinese characters*, October 2006

〈‘原本玉篇’与‘万象名义’反切用字比较研究〉,《韩国语言学会“中国言语学”》(2006.05)

*The comparison of Fanqie in Original Yupian and Wanxiang Mingyi*, *Chinese Linguistics*, May 2006

### (3) 主要著作 Major Publications (Books)

•《中古汉字流变》(华东师范大学出版社, 2008)

*The developments of Chinese characters in Middle Ages*, East China Normal University Press, October 2008.

•《说文解字新订》(中华书局, 2002)

*Re-collation of Shuowen Jiezi*, Zhonghua Shuju, September 2002.

#### (4) 主要学术活动 Major Projects and Achievements after 2000

- 上海市领军人才专项资金，沪人专字[2007]53号，上海市人事局，2007.12-2010.10  
Special fund for academic leaders of Shanghai, December, 2007-October, 2010
- 简帛文字与方技祭祀，50150018国际合作，德国科学研究联合会（DFG），2006.10-2007.10  
Project number 50150018, The research foundation of Germany  
(DFG, October, 2006-October, 2007)
- 楷字发展及资源调查，2006BYY002，上海市哲学社会科学规划课题，2006.10-2009.10  
The key subject of social sciences in Shanghai, October, 2006-October, 2009
- 唐宋字书收字时间层次研究，05JJD740183，教育部人文社会科学重点研究基地重大项目，2005.12-2008.12  
Key project of key center of social sciences of the Ministry of Education of China,  
December, 2005 - December, 2008
- 出土古文字与古文献语料库，[2001]210，教育部“人文社会科学跨世纪优秀人才培养计划”基金项目  
The development of standard script and research of related resource. Fund supported by the  
culture plan for cross-century talents of social sciences. December, 2001-December, 2004.